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Dlouholetý šéf památkové inspekce varuje před přijetím nového 

památkového zákona! 

 
Praha, 19. ledna 2017 

 
Česká komora architektů, Sdružení profesionálních pracovníků památkové péče, Sdružení pro 

stavebně-historický průzkum, Asociace pro ochranu a rozvoj kulturního dědictví ČR. To je jen 

krátký výčet mnoha odborných organizací, které dlouhodobě kritizují jak průběh přípravy nového 

památkového zákona, tak jeho finální verzi, kterou v úterý budou poslanci projednávat v druhém 

čtení. 

 

Nyní řady kritiků doplnil bývalý vysoce postavený státní úředník – dlouholetý ředitel Památkové 

inspekce Ministerstva kultury JUDr. Jiří Varhaník: „Návrh zákona nepřináší nové řešení této 

problematiky, ale vychází z platné právní úpravy, jejíž některé osvědčené postupy ruší. Jako příklad 

mohu uvést projednávání projektové dokumentace v rozpracovanosti, představující významnou 

bezplatnou službu pro vlastníky památkově chráněných staveb. Avšak jiné, které se v praxi 

neosvědčily, jako například plán ochrany, zachovává.“  

 

Podle Varhaníka návrh zákona počítá s nadměrnou byrokratizací, jíž jsou zatíženy všechny dotčené 

subjekty, zejména pak památkový ústav, oproti potřebným odborným činnostem. Předpokládá se 

velký počet periodických zpráv o památkových územích, zpracovávaných památkovým ústavem 

pro ministerstvo kultury, aniž je jasné, kdo je bude na odpovídající odborné úrovni analyzovat a 

jaký bude jejich praktický smysl. Preferuje nepřijatelnou netransparentnost výkonu památkové 

péče, která výrazně limituje možnost veřejné kontroly, a nebývalým způsobem omezuje 

zpřístupňování kulturního dědictví a svobodu vědeckého bádání, zaručených Listinou základních 

práv a svobod. 

 

Nový památkový zákon otevře dveře korupci 

„Počet správních řízení, vedených na ministerstvu kultury v 1. stupni, by se zdvojnásobil. Takováto 

kumulace působností na ústředním správním úřadu oproti dřívějším předpisům je v občanské 

společnosti přinejmenším zarážející a vytváří nebezpečí korupčního prostředí,“ upozorňuje 

Varhaník. 

 

„Detektoráři“ budou mít zelenou 

Značná byrokratická zátěž determinuje také oblast archeologických výzkumů, paradoxně přitom 

nezajišťuje ochranu archeologického dědictví moderním způsobem. Návrh neřeší mimořádně 

závažnou problematiku rabování archeologického dědictví tzv. detektoráři, jehož negativní 

důsledky jsou známy již řadu let a ve většině evropských zemí vyvolaly důraznou regulaci. 

 

Zákon neřeší otázku více než 20 000 kulturních památek, které jsou nyní ve vakuu 

„Návrh vůbec nereaguje na komplikovaný problém velkého množství zápisů kulturních památek 

z doby účinnosti zákona č. 22/1958Sb., o kulturních památkách, provedených bez rozhodnutí 

příslušného orgánu a tedy bez právního důvodu. Ministerstvo kultury tento problém neřeší, ačkoli je 

znám již od roku 2001,“ varuje Varhaník.  
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Návrh zákona o ochraně památkového fondu je bezkoncepční a po odborné stránce zcela zavádějící, 

přičemž veřejný zájem na ochraně kulturního dědictví je potlačován. Diskriminační je úprava tzv. 

regulovaných činností, přičemž zejména na zpracovatele stavebně historických průzkumů jsou 

kladeny zcela nesmyslné nároky a hrozí jim drakonické sankce, zatímco jiné činnosti takto 

upraveny nejsou vůbec. 

 

Návrh není v souladu s mezinárodními závazky České republiky na úseku ochrany kulturního 

dědictví; není jej možné napravit pozměňovacími návrhy, ale je třeba jej odmítnout jako 

celek a východiska dalšího postupu odvíjet od skutečně otevřené odborné diskuse. Je ovšem 

otázka, zda ji za současné situace může garantovat ministerstvo kultury, které dlouhodobou 

kritiku návrhu ze strany odborné veřejnosti již od stadia věcného záměru vytrvale odmítá. 

 

 


